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حوزه هاي علميه در نسبت با نظام اسلامي
 فقط يك همسايه خوب هستند!

گفت وگوي »جوان« با حجت الاسلام احمد رهدار پيرامون پيام اخير رهبر معظم انقلاب به حوزه هاي علميه كشور 

رش�د فقاهت نس�بت معيني با تقويت جامعه اسلامي 
دارد. واضح اس�ت اگر حوزه هاي علميه در اين فرايند 
دچار عقب ماندگي ش�وند، نقش و كارك�رد دين حتي 
در جامعه اي ك�ه اكثريت آن ديندار هس�تند نيز دچار 
چالش مي ش�ود. به بهانه پيام اخير رهبر معظم انقلاب 
به حوزه هاي علميه كشور با حجت الاسلام احمد رهدار، 
مدرس حوزه و دانشگاه و پژوهشگر گفت وگو كرده ايم. 

 پيام رهبر معظم انقلاب به روحانيت اگرچه به بهانه 
صدمين سالگشت بازتأسيس حوزه علميه قم صادر 
ش�ده اما مخاطب ايش�ان تمام حوزه هاي علميه 
كشور بوده اس�ت. اهميت اين پيام در اين برهه از 

انقلاب اسلامي را چگونه ارزيابي مي كنيد؟ 
 اين پيام از سوي ش��خصيتي صادر ش��ده كه خروجي در قله 
اين نهاد علمي است و در جايگاهي قرار گرفته اند كه مقتضي 
تحقق استنباط هاي اين مركز علمي است. رهبر معظم انقلاب 
در جايگاهي قرار گرفته اند كه از ايش��ان تحقق و اجراي دين 
مطالبه مي شود، به همين علت ايشان بيش از هر كس ديگري 
به وضعيت دين وقوف دارن��د. از مطالبه هاي مهم رهبر معظم 
انقلاب در اين پيام اين اس��ت كه حوزه هاي علميه پاسخ   هايي 
براي نيازهاي اولويت دار جامعه اسلامي ارائه كنند و اين پاسخ ها 
را هم در ح��د نياز مبي��ن مي خواهند و نه در حد پاس��خ هاي 
اجمالي. به تعبيري ديگر اهميت اين پيام به اين است كه پس از 
قريب نيم سده تمرين در مقياس حكمراني براي اجرا و تحقق 
دين مجري اصلي دين مأموريت و مطالبه اي كرده است و هيچ 
كس ديگري شايسته تر از مقام معظم رهبري براي اين مطالبه 

به اقتضاي مأموريت آن نيست. 
 فك�ر مي كنيد در ام�ر فقاهت در ح�ال حاضر چه 

اولويت   هايي در حوزه هاي علميه وجود دارد؟
با توجه به دغدغه هاي رهبر معظم انقلاب در يك دهه اخير كه 
در نحوه نامگذاري س��ال ها جلوه كرده اس��ت، چنين برداشت 
مي كنم ك��ه يكي از نيازهاي اولويت دار كش��ور ح��وزه اقتصاد 
است. به طور خيلي طبيعي از حوزه هاي علميه انتظار مي رود 
در مسئله اقتصاد اسلامي نظريه پردازي كارآمد داشته باشند، 
البته مس��تحضر هس��تيد كه حوزه هاي علميه ما در دهه هاي 
گذش��ته تلاش وافري براي توليد اقتصاد اس��لامي انجام داده  
و اين توليد را از لايه نظريه پردازي تا س��طح نهادس��ازي پيش 
برده اند. من شخصاً از خيلي از اقتصاددانان كشور سؤال كردم 
كه آن مؤسسه   هايي كه به عنوان مؤسس��ه هاي مالي اسلامي 
در اين چند دهه در كش��ور ظهور پيدا كردند و پس از مدتي به 
ظاهر ورشكسته شدند، آيا مش��كل به نرم افزار دانشي مرتبط 
بود و تحقيقاً همه آنها اينطور پاسخ دادند كه خير، آنها را بانك 
مركزي ما ورشكس��ته كرد! چون منطق عمل اي��ن نهادها اگر 
توسعه پيدا مي كرد، اين مناسبات مالي كه الان در بانك هاي ما 
جريان دارد، جلو نمي رفت و خيلي از اين آقاياني كه آورده هاي 
نجومي دارند، ديگر نمي توانس��تند چنين آورده   هايي داش��ته 
باشند، البته از حوزه هاي علميه انتظار مي رود اين وصل ميدان 
را در نظريه پردازي هاي خود لحاظ كنند. به هر حال بايد دغدغه 
حوزه علميه اين باش��د كه دانش��ي كه توليد و نهادي كه براي 
تحقق آن طراحي مي كند، بتواند از پ��س موانع اين مدلي كف 
ميدان بربيايد. در هر حال اين يك مس��ئله است كه حوزه هاي 
علميه بخشي از مسير را كه توليد دانش است طي كرده اند و حالا 
اين امر تا تحقق و اجرا زمان خود را مي طلبد. نكته ديگري كه 
مقتضي است حوزه هاي علميه تا حدي متفاوت از گذشته به آن 
نگاه كنند، الزامات حكومت اسلامي به ويژه در تعامل با جهان 
است. ما در گذشته حكومت به نام و ادعاي اسلام نداشتيم، ضمن 
اينكه مختصات جهان گذشته نيز با امروز تفاوت هاي عمده اي 
داشته است، يعني كشورها و دولت ها بوده اند اما سطح تعامل 
و درگيري اي��ن دولت ها با همديگر به اندازه الان نبوده اس��ت. 
الان جهان ويژگي   هايي پيدا كرده ك��ه گويي اگر هم بخواهيم 
نمي توانيم جداي از آن زندگي كنيم و طرح كلان اين جهان از 
سوي مسلمان ها طراحي نشده و از سوي جريان ديگري طراحي 
شده است و به گونه اي هم طراحي شده كه آب فرايندهاي آن 
در آسياب خود آنها بريزد. اين به طور طبيعی يك مقدار عمل 
را سخت كرده است و از سويي ما ناگزير هستيم با جهان تعامل 
داشته باشيم اما كانتكس برنامه ريزي براي جهان را ما طراحي 
نكرده ايم، بنابراين خروجي آن به زحمت نصيب مان مي شود و از 
سويي ديگر دغدغه داريم كه بر امر دين تحفظ بورزيم و اين البته 
يك نوع اجتهاد پيچيده و سخت اس��ت و متفاوت از اجتهادي 
است كه فقهاي ما پيش از انقلاب اسلامي زحمت مي كشيدند و 
رقم مي زدند. اين پيچيدگي البته در همه عرصه هاي ديگر خود 
را نشان مي دهد. براي مثال در گذش��ته وقتي جنگ ميان دو 
كشور صورت مي گرفت، منطقي به لحاظ نوع سلاح هاي مورد 
استفاده وجود داشت اما در حال حاضر جنگ خصلت هيبريدي 
يا تركيبي پيدا كرده و خيلي پيچيده تر از قبل است. نهاد فقاهت 
ما مي طلبد كه با اين درك از مختصات جهان كنوني داشته هاي 
ديني مثل قرآن و روايات و تراث فقهي را به گونه اي قرائت كند 
كه اين دغدغه   هايي كه عرض ش��د، يعني هم تحفظ بر اصالت 
ديني ما را و هم منطق عمل ما با جهان امروز را و هم كارآمدي 
حكومت اس��لامي را در راس��تای تحقق اهداف دين همزمان 
تأمين كند كه كار سختي است، البته مسائل اولويت دار همچنان 
مي تواند ادامه پيدا كند. مسائل هر كدام بر حسب خود از حيثي 
مي توانند مهم باشند. در هر حال قاعده كلي فهرستي كه ما در 
اختيار داريم اين است كه حوزه علميه نهاد علمي تأمين كننده 

بنيان ها و حت��ي برنامه هاي اجراي دين براي حكومت اس��ت، 
يعني پشتوانه معرفتي حكومت است و بايد تمام سوگيري هاي 
دانشي و كنشي آن به گونه اي جهت گيري داشته باشد كه بتواند 
به حكومت بعلاوه بدهد. اين چيزي است كه از حوزه هاي علميه 
انتظار مي رود و رهبر معظم انقلاب هم در پيام خود به حوزه هاي 

علميه اين مطالبه را مطرح كرده اند. 
 به طور كل�ي اگر ق�رار باش�د آسيب شناس�ي از 
حوزه ه�اي علميه چ�ه در بحث آم�وزش و چه در 
بحث نحوه جذب دانش پژوه يا طلبه انجام ش�ود، 
چه مواردي به ذهن تان مي رس�د؟ به نظر مي رسد 
تحصيل در ح�وزه هن�وز در جامعه م�ا آنطور كه 
بايد گرايش جذابي نيس�ت. در اين باره چطور فكر 

مي كنيد؟ 
مي توان گفت مش��كل اصلي حوزه هاي علميه ما اين است كه 
در س��طح بنيادين و كلان خ��ود روي م��دل و الگوي طراحي 
شده از س��وي امام راحل حركت نمي كنند. حضرت امام)ره( 
به دليل تغيير نگاهي كه به خود مس��ئله دين داش��ت كه اين 
شامل دلالت   هايي در فرايندهاي استنباط مي شد، يك پارادايم 
دين پژوهشي مطرح كرد كه نه فقط وضع پيشين حوزه ها را از 
نقطه الف به ب مي برد بلكه ارتف��اع و جهش حوزه ها را تقويت 
مي كرد. در حقيقت حضرت امام ش��يوه استنباط را تغيير داد. 
حوزه ما به دلايلي نتوانسته است خود را بر مبنايي كه حضرت 
امام)ره( ريل گذاري كرده بود، قرار دهد. جريان تفكر امام)ره( در 
حوزه علميه ما يكي از جريانات در عرض چند جريان ديگر است. 
اگر حوزه ما خود را با تفكر امام)ره( تنظيم مي كرد، بسياري از 
اين مس��ائل و چالش ها خود به خود حل مي شد و اقتضائاتي 

در آن ش��كل مي گرفت. الان رغبتي براي 
تحصيل درون حوزه ها نيست، نه به 
اين معنا كه نخبگان نمي آيند بلكه 
معدود اف��رادي كه مي آيند، اغلب 
نخبه هستند اما براي مثال اگر ما 

نياز به اين داريم كه در س��ال براي 
مثال 10هزار نخب��ه وارد حوزه هاي 

علميه شوند، اين رقم در بهترين حالت به رقم هزار نفر مي رسد 
و اين مأموريت ما را به يك دهم تقليل مي دهد و در سطح خرد 
وقتي قصد تحليل داريم، مشكلاتي در حوزه مي بينيم كه اين 
مس��ئله روي ذائقه مردم براي رجوع به حوزه ها جهت آموزش 
ديني تأثيرگذار بوده اس��ت. معتقدم از دلايل كم رغبتي براي 

رفتن به حوزه يكي مسئله اقتصاد است.
 همين حالا طلبه هاي بزرگوار ما ناباورانه با يك عدد و رقم   هايي 
زندگي مي كنند كه ما از درون حوزه وقتي قصد داريم اين را به 
عزيزاني كه بيرون حوزه ما را قبول دارند بگوييم، آنقدر اين عدد 
عجيب است كه تا وقتي قسم ذمه آن نكنيم، احتمالاً مقبول قرار 
نمي گيرد. براي مثال طلبه ما با برجي 7-8ميليون تومان گذران 
زندگي مي كند. اس��تادي كه چندين س��اعت در روز تدريس 
دارد- و ما مي دانيم كه سطح تدريس در حوزه با سطح تدريس 
در دانش��گاه ما هم به لح��اظ كيفي و هم كم��ي چقدر تفاوت 
دارد- در بهترين ش��رايط و در وضعيت كاملًا اس��تثنايي بين 
15 تا 20ميليون تومان دريافتي دارد، خب اساساً امكان اينكه 
زندگي كند را ندارد. اغلب طلبه هاي ما عموماً با زير 10ميليون 
تومان زندگي مي كنند كه ش��امل طلبه متأهل مي شود و اين 
طبعاً مجالي را كه به طور طبيعي بايد در مسير علم آموزي براي 
طلبه فراهم شود از او سلب مي كند و طلبه مجبور مي شود براي 
اينكه كفي از معيشت خود را براي خانواده تأمين كند، بخشي 
از وقت خود را در غير مس��ير مأموريتي كه براي خود ترسيم 
كرده اس��ت، خرج كند. ما طلبه هاي زيادي داريم كه مشغول 
كار در تاكسي هاي اينترنتي هس��تند، البته به نظر من آسيب 
اصلي حوزه اين است كه خود را در ريلي كه بايد قرار دهد، قرار 
نداده است كه اگر قرار دهد، آن ريل اقتضائاتي دارد كه از جمله 
آنها حل مشكلات معيشتي و اقتصادي طالبان علم خواهد بود، 
اما الان چون ريل حداقلي اس��ت هم ورودي ها حداقلي و هم 
خروجي ها حداقلي هس��تند. ما وقتي ريل را حداكثري كنيم، 

مشكل حل خواهد شد. 
ما متأس��فانه موفق نش��ديم طرح امام راح��ل را فرايند غالب 
حوزه هاي علميه كنيم. اخيراً جايي درباره نس��بت صداوسيما 
و انديشه هاي امام راحل سؤال شد كه من عنوان كردم مگر ما 
امام)ره( را به عرصه صداوسيما آورده ايم؟ در كل اين حدود پنج 
دهه انقلاب اسلامي آيا ما يك فيلم زندگي نامه اي در شأن نام 
حضرت امام)ره( ساخته ايم تا نسل جديد با تماشاي آن بتواند 
به طور دقيق تري با ابعاد شخصيتي، هويتي و فكري ايشان آشنا 
شود؟ فيلم ها يا سريال   هايي بوده است كه در حاشيه آنها پاي 
امام را هم وسط كش��يده ايم، نه اخلاق امام، نه عرفان امام، نه 
رؤياي امام و نه سياست امام اساساً نه وارد فضاي رسانه و نه وارد 

فضاي حوزه ما هم نشده است.
 آس��يب جدي در چنين نقطه اي در حال رقم خوردن اس��ت. 
حوزه هاي ما اگر با مهم ترين آورده امام راحل، يعني حكومت 
اسلامي ارتباط ارگانيك و منطقي پيدا مي كرد، امروز بايد در 
تمام سطح هاي عالي حوزه مسئله هاي روي ميز نظام اسلامي 
تدريس مي ش��د، حال اينكه اينطور نيست، يعني اينكه حوزه 
علميه در نسبت با نظام اسلامي و انقلاب اسلامي يك همسايه 
خوب است نه يك كفيل، نه يك مربي و نه يك مادر، الان براي 
انقلاب اس��لامي زحمتي ندارد و گاهي ه��م كمك مي كند و 
اين كمك هاي گاه ب��ه گاه، يعني كمك ه��اي غيرارگانيك و 
غيرمأموريتي. در واقع حكومت اس��لامی مأموريت اول حوزه 
فقاهت ما قرار نگرفته اس��ت، درحالي كه حكومت اس��لامي 
مأموريت اول حضرت امام بود. امام مي فرمود، اگر اقامه حكومت 
اسلامي نكنيم، امكان اجرا و تحقق آموزه هاي دين از ما سلب 

مي شود، بنابراين حكومت اسلامي را بستر تحقق دين مي ديد 
و رؤياي امام بود. آس��يب اصلي به نظر من اين مس��ئله است. 
معتقدم اگر اين مش��كل اصلي را حل كنيم، آسيب هاي ديگر 

خود به خود حل مي شود. 
 رهب�ر معظ�م انق�لاب س�ال ها پي�ش از رس�وخ 
انديشه هاي سكولار در حوزه هشدار داده بودند. 
آيا اين آسيبي را كه مطرح كرديد، مي توان ناشي از 
نفوذ انديشه هاي سكولار به حوزه علميه دانست؟ 
من كلان ح��وزه را بالفعل س��كولار نمي بين��م. اگرچه درون 
حوزه هاي علميه ما جريان هاي سكولار هم وجود دارند. معتقدم 
كلان حوزه بايد سرعت خود را در پاس��خ دهي به چالش هاي 
حكومت اس��لامي بالا ببرد، اين در حالي اس��ت كه امام راحل 
امكان حركت با سرعت منطقي و مورد نياز را براي حوزه هاي 
علميه فراهم كرده اس��ت و اين پشتيباني از سوي رهبر معظم 
انقلاب هم همواره فراهم بوده اس��ت. اينكه بخش��ي از حوزه 
قدري دچار نگاه هاي سكولار باشد هم تا حدودي شايد طبيعي 
باشد، چون حوزه هاي ما قرن ها بدون در نظر گرفتن افقي چون 
تشكيل نظام اسلامي زيس��ت كرده اند و دغدغه نظام اسلامي 
كمتر از نيم قرن است وارد ساحت فكري حوزه هاي علميه ما 
شده اس��ت. هنر امام راحل هم همين بود كه به حوزه هاي ما 
مدام گوشزد كند جايگاه شما بايد كجا باشد و نسبت خود را بايد 
با مجموعه بزرگي چون حكمراني اسلامي تنظيم كنيد، البته 
بخش هاي مهمي از حوزه اين صدا را شنيدند و چون شنيدند 
توانستند در كنار امامين انقلاب اين نظام را رقم بزنند. بالاخره 
نبايد فراموش كنيم كه حوزه در برهه هاي حساس بازوي امام 
براي تحقق انقلاب اس��لامي ش��د اما در عين حال حوزه هاي 
علميه نتوانستند آن حركت شتابنده خود را همپاي با امامين 
انقلاب ادامه دهند و دچار عقب ماندگي   هايي شدند. من صادقانه 
بايد عرضه كنم كه خيلي اجمالي فك��ر مي كردم رهبر معظم 
انقلاب در پيام خود به حوزه ه��اي علميه رويكردي انتقادي تر 
را رقم بزنند. ذهنيت من آن منشور روحانيت حضرت امام)ره( 
بود كه بيان انتقادي و نس��بتاً تندي دارد اما پيام رهبر معظم 
انقلاب كاملًا ايجابي است و لابه لاي آن البته انتقادهايي را هم 
بيان كرده اند اما روح كلي پيام رهبر انقلاب بيان مطالبات از اين 
نهاد است. اين را هم بايد در نظر بگيريم كه اين دو متن در دو 

وضعيت تاريخي متفاوت صادر شده است. 
 حضرت آيت الله جوادي آمل�ي در كنگره اي كه به 
همين مناسبت درباره صدمين سالگشت بازتأسيس 
حوزه علميه قم برگزار شد، از احياي عقل و اصول 
دين در حوزه هاي علميه سخن گفتند. در اين باره 

چه نكاتي حائز اهميت است؟ 
احياي عقل و اصول دين البته يكي از مسائل بنيادين دست كم 
سه دهه اخير فكري ايشان بوده است. از آقاي جوادي آملي به 
عنوان يك فيلس��وف و فقيه حكيم كه مهم ترين ابزار او براي 
اس��تنباط مس��ائل از دين عقل اس��ت، همين انتظار مي رود. 
حوزه هاي علميه ما از گذشته درباره عقل مجبور بوده اند فكر 
كنند و نحله ها و مكاتبي از دل اينها بيرون آمده اس��ت، چون 
حوزه علميه ما در اصل به يك منب��ع معرفتي انحصاري به نام 
وحي متصل بوده كه تناسب حداكثري با دين هم داشته است. 
وقتي به اين منبع رجوع كرده اند، از ابتدا با اين پرسش مواجه 
شده اند كه فهم عقل در فهم وحي و در اجراي متعلقات وحي 
چيست. اينجا حرف   هايي زده شده و دو جريان كلان معرفتي در 
تاريخ حوزه هاي علميه شيعه به وجود آمده است كه يك جريان 
از آن به عنوان جريان محدثين و گاه اخباريون و گاه نواخباري ها 
نقل مي شود كه اين جريان به نحوي اصالت را در تفكر به خود 
متن مي دهد و نقش عقل را در فهم و تبيين دين لاغر مي دانند 
و جرياني كه به عقل به عنوان رس��ول باطن برحس��ب روايات 
اصالت مي دهد و معروف به جريان اصوليون هس��تند. آيت الله 
جوادي آمل��ي متعلق به اين جريان اس��ت و هم��واره دغدغه 
توس��عه عقل را براي توسعه منطق وحي داش��ته اند. حقيقت 
ماجرا هم اين اس��ت كه تفاوت درك ما از عقل و كارويژه هاي 
آن و قلم��رو و ماهيت آن تأثير مس��تقيمي در نحوه مواجهه و 
ميزان و استنباط ما از دين مي گذارد. پس اين بحث جديدي 
نيست و يكي از مباحث ريشه اي حوزه هاي علميه ما و يكي از 
مباحث جدي خود معظم له در دهه هاي اخير است، البته ايشان 
همواره نوآوري   هايي در حوزه فكري خود دارند كه آن را ممتاز 

و متفاوت مي كند.

مش�كل اصلي حوزه هاي علميه ما اين اس�ت 
كه در س�طح بنيادين و كلان خ�ود روي مدل 
و الگوي طراحي ش�ده از س�وي ام�ام راحل 
حركت نمي كنن�د. حضرت ام�ام)ره( به دليل 
تغيير نگاهي كه به خود مس�ئله دين داش�ت 
ك�ه اي�ن ش�امل دلالت   هاي�ي در فرايندهاي 
استنباط مي ش�د، يك پارادايم دين پژوهشي 
مطرح كرد كه نه فقط وضع پيش�ين حوزه ها 
را از نقط�ه الف ب�ه ب مي ب�رد بلك�ه ارتفاع و 
جهش حوزه ها را تقوي�ت مي كرد. در حقيقت 
حضرت ام�ام ش�يوه اس�تنباط را تغيي�ر داد
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كلان ح�وزه باي�د س�رعت خ�ود را در 
پاس�خ دهي ب�ه چالش ه�اي حكوم�ت 
اس�لامي بالا ببرد، اين در حالي است كه 
امام راحل امكان حركت با سرعت منطقي 
و م�ورد ني�از را ب�راي حوزه ه�اي علميه 
فراه�م كرده و اين پش�تيباني از س�وي 
رهبر معظم انق�لاب هم هم�واره فراهم 
بوده اس�ت. حوزه هاي م�ا قرن ها بدون 
در نظر گرفتن افقي چون تش�كيل نظام 
اسلامي زيس�ت كرده اند و دغدغه نظام 
اسلامي كمتر از نيم قرن است وارد ساحت 
فكري حوزه هاي علميه ما ش�ده اس�ت
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